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M I K U L Á Š  B E K  

ministr  školstv í ,  mládeže a  tě lovýchovy  
 
 

Praha, únor 2024 
Č. j.: MSMT-296/2024-4 

 
 

Vážená paní ředitelko, vážený pane řediteli, 

obracím se na Vás v návaznosti na rozpis rozpočtu pro regionální školství územních samosprávných 
celků pro rok 2024, který Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen „MŠMT“) zveřejnilo 
7. 2. 2024. Uvědomuji si, že v kontextu vládou prosazované konsolidace veřejných financí 
představovalo celé období příprav státního rozpočtu pro letošní rok mimořádnou zátěž pro celou 
školskou komunitu. Mé kroky byly nicméně od počátku vedeny snahou zajistit školství co největší 
meziroční stabilitu, a to i v situaci řady vnějších omezení.  

Teprve poslední den měsíce ledna 2024 schválila vláda můj návrh na navýšení rozpočtu výdajů MŠMT 
o 4 mld. Kč nad rámec vloni schváleného státního rozpočtu. Po zahrnutí těchto dodatečných 
prostředků tedy v roce 2024 rozpočet pro regionální školství územně samosprávných celků činí 
187,9 mld. Kč a oproti loňskému roku tak vzrostl o 5 mld. Kč. Dodatečně vyjednané navýšení rozpočtu 
resortu umožnilo oproti schválenému rozpočtu do normativního rozpisu promítnout dalších 9,5 tis. 
míst na nepedagogickou práci ve školách. Přesto však bylo nutné snížit příslušné normativy, což 
v souhrnu odpovídá neobsazeným nepedagogickým místům. Dodržel jsem tedy svůj slib z minulého 
roku, že nepedagogická práce bude meziročně krácena nejvýše o 8 tis. míst. Jsem si vědom složité 
situace některých škol, které se aktuálně musejí vypořádat s nedostačujícím objemem finančních 
prostředků či limitem počtu zaměstnanců na zajištění nepedagogické práce. V tuto chvíli není 
normativně pokryto cca 2,5 tis. obsazených pozic nepedagogických zaměstnanců, přičemž rozpis 
rozpočtu byl proveden pro téměř 8 tis. právnických osob.   

I pro rok 2024 platí, že o způsobu využití rozepsaných peněžních prostředků rozhoduje ředitel školy, 
tedy ani pro rok 2024 není školám a školským zařízením závazně stanoveno rozdělení peněžních 
prostředků (vč. míst) na učitele, ostatní pedagogické pracovníky či ostatní zaměstnance, byť nebylo 
snadné tento dlouhodobý přístup MŠMT uhájit. Zveřejněný rozpis pro každou právnickou osobu 
vykonávající činnost školy stejně jako v minulých letech pouze transparentně ukazuje způsob nápočtu 
míst a peněžních prostředků pro pedagogickou a nepedagogickou práci, ale nestanovuje povinnost 
použít dané prostředky dle nápočtu.  

Dne 21. 2. 2024 vláda jednomyslně schválila můj návrh na zrušení závaznosti limitu počtu zaměstnanců 
pro rok 2024. V důsledku toho MŠMT připraví úpravu směrnice o závazných zásadách pro rozpisy 
a návrhy rozpisů finančních prostředků státního rozpočtu krajskými úřady a obecními úřady obcí 
s rozšířenou působností, kterou dojde ke zrušení závazného ukazatele „limit počtu zaměstnanců“, jenž 
Vám byl stanovován krajským úřadem a Magistrátem hl. m. Prahy (dále jen „krajský úřad“). Věřím, že 
Vám toto opatření, o které MŠMT dlouhodobě a dosud neúspěšně usilovalo, umožní flexibilnější využití 
stanovených prostředků na platy a zároveň povede ke snížení administrativní zátěže.  
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Pokud jde o krajskou rezervu, její výši MŠMT stanovilo zhruba v úrovni minulého roku tak, aby vytvořilo 
krajským úřadům prostor reagovat na nejsložitější případy v rámci dohodovacího řízení. Při tomto 
řízení bude krajský úřad posuzovat celkový rozpis prostředků pro danou právnickou osobu, tj. včetně 
části rozpisu doplněné krajským úřadem. Budu usilovat o navýšení prostředků v rezervě spravované 
krajskými úřady, a to na nejbližším jednání vlády k rozpočtu, které je avizováno na 29. 2. 2024. 
V souladu s dohodou přijatou na jednání předsedy vlády se zástupci odborů a asociací dne 13. 2. 2024 
vláda následně v polovině roku 2024 zhodnotí situaci v oblasti nepedagogické práce na školách po 
dohodovacím řízení s krajskými úřady a se znalostí stavu státního rozpočtu zváží případné posílení 
rozpočtu pro další navýšení krajské rezervy.      

Rád bych také připomněl, že zveřejněný rozpis rozpočtu na činnost škol a pedagogickou práci 
ve školních družinách nezahrnuje rozpis prostředků na činnost školských zařízení, jakými jsou 
např. zařízení školního stravování (tj. zejména kuchařky), kde se díky výše uvedenému posílení 
rozpočtu krácení nepedagogických míst prakticky nepromítne, byť situace může být mezi jednotlivými 
kraji odlišná. Rozpis také nezahrnuje prostředky na podpůrná opatření (tj. zejména asistenty pedagoga 
v běžných třídách) a prostředky na ostatní osobní náklady na pedagogické pracovníky ve školách 
a školních družinách (tj. pedagogické pracovníky pracující na základě dohod o pracích konaných mimo 
pracovní poměr). Výši prostředků na činnost školských zařízení a další uvedené případy stanoví 
následně příslušné krajské úřady, pro celkové hodnocení výše stanovených prostředků z úrovně MŠMT 
pro rok 2024 je tedy nezbytné vyčkat na úplný rozpis stanovený krajským úřadem. 

Závěrem dodávám, že v těchto dnech dokončujeme návrh novely nařízení vlády č. 123/2018 Sb., 
o stanovení maximálního počtu hodin výuky financovaného ze státního rozpočtu pro základní školu, 
střední školu a konzervatoř zřizovanou krajem, obcí nebo svazkem obcí s tím, že i tady platí avizovaná 
informace, že maximální výše hodnoty PHmax bude zafixována na úrovni 95 % stávajícího limitu. Tuto 
novelu, která bude účinná od 1. 9. 2024, předložím k projednání vládě ČR v nebližších dnech. 
Do financování činnosti základních škol, středních škol a konzervatoří se tak v novele obsažené změny 
plně promítnou až od 1. 1. 2025. 

Vážené paní ředitelky, vážení páni ředitelé, ujišťuji Vás, že si jako ministr školství, mládeže 
a tělovýchovy uvědomuji složitost situace, ve které se v kontextu dlouhého vyjednávání státního 
rozpočtu a jeho změn společně nacházíme. Současně věřím, že dosavadní kroky pomohou naprosté 
většině škol tuto situaci stabilizovat. Oceňuji rovněž přístup některých zřizovatelů, kteří se rozhodli 
školám v této situaci dočasně pomoci. Zároveň platí, že budeme i nadále hledat možnosti, jak rozpočet 
kapitoly dodatečně posilovat a zapojovat veškeré disponibilní zdroje. 

S poděkováním za pochopení a s pozdravem 
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